

## LE PROGRAMME DE L'ESPACE FRANCE

Hall 06

## THE FRENCH PAVILION PROGRAMME

Programme en date du 9 décembre, se référer au programme sur le Pavillon France pour les dernières modifications  
Indicative programme dated December 9th, refer to the programme posted on the France Pavilion for the latest changes

### 1<sup>e</sup> SEMAINE / 1<sup>ST</sup> WEEK

#### LUNDI 2 DECEMBRE / MONDAY, DECEMBER 2<sup>ND</sup>

**14:30-15:00** **Cérémonie de signature de la convention pour la contribution au Natural Capital Lab**

Avec la participation de S.E. Brune Poirson, Secrétaire d'Etat auprès de la Ministre, Ministère de la Transition Ecologique et Solidaire.

**Signing ceremony of the agreement for the contribution to the Natural Capital Lab**

With the participation of H.E. Brune Poirson, Secretary of State, attached to the Minister for the Ecological and Inclusive Transition, France.

**16:30-17:30** **Océan pour le climat : Passer de la science à la politique – Plateforme Océan Climat**

Avec la participation de S.E. Brune Poirson, Secrétaire d'Etat auprès de la Ministre, Ministère de la Transition Ecologique et Solidaire.

**Ocean for Climate: Moving from Science to Policy – Ocean Climate Platform**

With the participation of H.E. Brune Poirson, Secretary of State, attached to the Minister for the Ecological and Inclusive Transition, France.

#### MARDI 3 DECEMBRE / TUESDAY, DECEMBER 3<sup>RD</sup>

**10:00-11:30** **L'eau, une opportunité pour faire face aux impacts du dérèglement climatique - Les solutions des acteurs français du domaine de l'eau**

Partenariat Français pour l'Eau.

**Water, an opportunity to face the impacts of climate change - Solutions from French water stakeholders**

French Water Partnership.

**16:00-17:00** **Exposition de projets artistiques des 10 artistes finalistes du Concours artistique 2019 sur les déplacements liés aux catastrophes et aux changements climatiques (Partie 1/2)**

Plateforme sur les Déplacements liés aux Catastrophes (PDD).

**Exhibition of artistic projects by the 10 finalists of the 2019 Artistic Competition on travel related to disasters and climate change (Part 1/2)**

Platform on Disaster Displacement (PDD).

### MERCREDI 4 DECEMBRE / WEDNESDAY, DECEMBER 4<sup>th</sup>

---

**10:00-11:30 Intelligence artificielle, données, modèles et algorithmes pour le développement durable**

Inria Chile.

Avec la participation de S.E. Andrés Couve, Ministre des Sciences, Technologies, Savoirs et Innovation du Chili

**Artificial Intelligence, data, models and algorithms for sustainable development**

Inria Chile.

With the participation of H.E. Andrés Couve, Minister of Sciences, Technologies, Knowledge and Innovation of Chile

**12:30-13:30 Cérémonie du PRIX Coalition Art &-Développement Durable 2019**

Plateforme sur les Déplacements liés aux Catastrophes (PDD).

Avec la participation de S.E. Brigitte Collet, Ambassadrice chargée des négociations sur le changement climatique, pour les énergies renouvelables et la prévention des risques climatiques

**Award Ceremony of the Art & Sustainable Development Coalition 2019**

Platform on Disaster Displacement (PDD).

With the participation of H.E. Brigitte Collet, Ambassador for Climate Change Negotiations, Renewable Energy and Climate Risk Prevention.

**16:30-18:00 Les potentiels de l'Agroécologie pour faire face aux impacts du Changement Climatique et pour renforcer la résilience et la durabilité des moyens de subsistance et des systèmes alimentaires**

Organisation des Nations unies pour l'alimentation et l'agriculture (FAO) et Fondation Biovision pour un développement écologique.

**The potential of Agroecology to address the impacts of Climate Change and to strengthen the resilience and sustainability of livelihoods and food systems**

Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO) and Biovision Foundation.

### JEUDI 5 DECEMBRE / THURSDAY, DECEMBER 5<sup>h</sup>

---

**10:00-11:30 De la connaissance à l'action : Mobiliser le leadership mondial pour faire progresser les plans d'action sur l'acidification des océans.**

Alliance internationale de lutte contre l'acidification des océans (OA Alliance).

**From Knowledge to OA Action: Mobilizing Global Leadership to Advance Ocean Acidification Action Plans that Protect Coastal Communities and Livelihoods from a Changing Ocean.**

International Alliance to Combat Ocean Acidification (OA Alliance).

**16:00-17:00 Exposition de projets artistiques des 10 artistes finalistes du Concours artistique 2019 sur les déplacements liés aux catastrophes et aux changements climatiques (Partie 2/2)**

Plateforme sur les Déplacements liés aux Catastrophes (PDD).

**Exhibition of artistic projects by the 10 finalists of the 2019 Artistic Competition on travel related to disasters and climate change (Part 2/2)**

Platform on Disaster Displacement (PDD).



VENDREDI 6 DECEMBRE / FRIDAY, DECEMBER 6<sup>th</sup>

---

**11:00-11:45** **Présentation de la COP étudiante**

Par les élèves de Grenoble INP - ENSE3 et l'Ecole Normale Supérieure

**Presentation of the Student COP**

With the students of Grenoble INP - ENSE3 and the Ecole Normale Supérieure

**16:30-17:30**

**Transition bas-carbone : Panorama des meilleures tendances dans le secteur automobile**

World Benchmarking Alliance (WBA), Climate Disclosure Project (CDP), Assessing Low-Carbon Transition initiative (ACT), Agence de l'environnement et de la maîtrise de l'énergie (ADEME).

**Low carbon transition: best trend in Automotive Sector**

World Benchmarking Alliance (WBA), Climate Disclosure Project (CDP), Assessing Low-Carbon Transition initiative (ACT), Environment and Energy Management Agency (ADEME).

SAMEDI 7 DECEMBRE / SATURDAY, DECEMBER 7<sup>th</sup>

---

**09:15 -10:45** **Solutions fondées sur l'océan pour l'action climatique: retours d'expériences et perspectives et apports des sciences de la mer**

Fonds français pour l'environnement mondial, Fondation TARA Océan, Institut du développement durable et des relations internationales, Université du Chili - CNRS / Centre de Modélisation Mathématique, Agence française pour la biodiversité (AFB), Fondation Prince Albert II de Monaco, Plateforme Océan Climat.

**Ocean-based solutions for climate action: feedback and perspectives and contributions from marine science**

French Facility for the Global Environment (FFEM), TARA Ocean Foundation, Institute for Sustainable Development and International Relations (IDDRI), University of Chile - CNRS / Center for Mathematical Modeling, French Agency for Biodiversity (AFB), Prince Albert II of Monaco Foundation, Ocean Climate Platform.

**15:00 -17:00** **Relever l'ambition des CDN : par une analyse sectorielle à long terme de la décarbonisation profonde et un engagement avec le secteur privé**

Institut du développement durable et des relations internationales.

**Raising the ambition of NDCs : through long-term sectoral deep decarbonization analysis and engagement with the private sector**

Institute for Sustainable Development and International Relations (IDDRI).

### LUNDI 9 DECEMBRE / MONDAY, DECEMBER 9<sup>th</sup>

---

**10:00 -11:00** **Solutions fondées sur la nature pour faire face au changement climatique : de l'action des Nations Unies pour le climat au Congrès de l'UICN**  
Union internationale pour la conservation de la nature (UICN).

**Nature-based solutions to climate change: from the UN Climate Action to the IUCN Congress**  
International Union for Conservation of Nature (IUCN).

**11:30 -12:30** **Un défi pour tous - Renforcer la coopération entre pays producteurs et consommateurs pour mettre fin à la déforestation**  
Conservation Internationale.

**A challenge for all - Strengthening the cooperation between producer and consumer countries to stop deforestation**  
Conservation International.

**15:00-16:30** **Catalyser les investissements sur des solutions fondées sur la nature pour répondre à l'urgence climatique**  
Programme ONU-REDD, Initiative 4 pour 1000 et BNP Paribas.

**Catalyzing Investments for Nature Based Solutions to the Climate Emergency**  
UN-REDD Program, 4 pour 1000 initiative and BNP Paribas.

### MARDI 10 DECEMBRE / TUESDAY, DECEMBER 10<sup>th</sup>

---

**10:00-11:30** **Débloquer le déploiement de l'énergie solaire à grande échelle : l'initiative d'atténuation des risques liés aux énergies renouvelables durables**  
Alliance solaire internationale  
Avec la participation de : S.E. Shri Anand Kumar, Secrétaire, Ministère des énergies nouvelles et renouvelables, Inde, S.E. Bachir Isamel Ouedrago, Ministre de l'énergie, Burkina Faso et S.E. Dr Hussain Rasheed Hassan, Ministre de l'énergie et de l'environnement des Maldives

**Unlocking solar energy deployment at scale: the Sustainable Renewables Risk Mitigation Initiative**

International Solar Alliance  
With the participation of: H.E. Anand Kumar, Secretary, Ministry of New and Renewable Energy, India, H.E. Bachir Isamel Ouedrago, Minister of Energy, Burkina Faso and H.E. Dr. Hussain Rasheed Hassan, Minister of Energy and Environment, the Maldives

**12:00-13:30** **Génération Égalité : promouvoir le leadership des femmes en matière de durabilité environnementale**  
ONU Femmes, PNUD (à confirmer), secrétariat de la CCNUCC, secrétariat de la CDB, gouvernements du Mexique et du Chili, (à confirmer) Costa Rica, France, Pérou.

**Generation Equality : Promoting women's leadership for environmental sustainability**  
UN Women, UNDP (tbc), UNFCCC secretariat, CBD Secretariat, governments of Mexico and Chile, (tbc) Costa Rica, France, Peru



**MARDI 10 DECEMBRE / TUESDAY, DECEMBER 10<sup>th</sup>**

**14:45-15:55 Présentation de la déclaration de Niulakita sur l'ambition du transport maritime international**

Coalition pour la Haute Ambition pour le transport maritime international. (SHAC)

Coalition des leaders pour la tarification du carbone (CPLC)

Ministère de la Transition Ecologique et Solidaire

Avec la participation de S.E. Elisabeth Borne, Ministre de la transition écologique et solidaire, France, S.E. Tina Stege, ambassadrice et haute représentante pour le climat de la République des Iles Marshall, S.E. Sveinung Rotevatn, Secrétaire d'Etat au climat et à l'environnement de Norvège, S.E. Tiina Jortikka-Laitinen Ambassadrice de Finlande en Espagne, S.E. Jean-Luc Klaveren, Ambassadeur de Monaco en Espagne et Brian Carroll, Directeur général pour l'environnement et l'action climatique d'Irlande

**Presentation of the Niulakita Declaration on the ambition of international maritime transport**

Coalition for High Ambition for International Maritime Transport. (SHAC)

Coalition of Leaders for Carbon Pricing (CPLC)

Ministry of Ecological and Inclusive Transition

With the participation of H.E. Elisabeth Borne, Minister for the Ecological and Inclusive Transition, France, H.E. Tina Stege, ambassador and high representative for climate of the Republic of the Marshall Islands, H.E. Sveinung Rotevatn, State Secretary for Climate and Environment of Norway, H.E. Tiina Jortikka-Laitinen Ambassador of Finland to Spain, H.E. Jean-Luc Klaveren, Ambassador of Monaco in Spain and Mr Brian Carroll, Director General for Environment and Climate Action of Ireland.

**17:00-18:00 Lutter contre la précarité énergétique par l'éducation - levier pour une transition juste**

Schneider Electric

*Signature avec l'Alliance Globale pour les Bâtiments et la Construction (GABC)*

**Fighting energy poverty through education - lever for an inclusive transition**

Schneider Electric.

*Signature with the Global Alliance for Buildings and Construction (GABC)*

### MERCREDI 11 DECEMBRE / WEDNESDAY, DECEMBER 11<sup>th</sup>

---

**12:30-14:00 Améliorer la résilience des îles : décarbonons les mix énergétiques !**

Electriciens sans frontières

**Improving the resilience of islands: let's decarbonize the energy mix!**

Electriciens sans frontières

**14:30-15:00 Présentation du Congrès de l'International Hydropower Association**

EDF and International Hydropower Association (IHA)

**Presentation of the International Hydropower Association Congress**

EDF and International Hydropower Association (IHA)

**15:30-16:30 Les jeunes et le climat : réalité socio-écologique face au changement climatique**

Pontificia Universidad Catolica de Chile (Université pontificale catholique du Chili), Congreso del Futuro (Congrès du Futur), Ecole des Hautes Etudes en Sciences Sociales, Espace Mendès France – Poitiers, CAP Sciences-Bordeaux

**Youth and climate: the socio-ecological reality of climate change**

Pontifical Catholic University of Chile, Congress of the Future (Chile), School for Advanced Studies in the Social Sciences (EHESS), Espace Mendès France - Poitiers, CAP Sciences-Bordeaux

### JEUDI 12 DECEMBRE / THURSDAY, DECEMBER 12<sup>th</sup>

---

**10:00-11:30 La mise en œuvre des stratégies d'adaptation des acteurs des territoires : panorama et point d'étape**

Comité 21, Association Climate Chance

**The implementation of adaptation strategies of territorial actors: panorama and progress report**

Comité 21, Climate Chance Association

**11:30-13:00 Le rôle et la place de l'enseignement supérieur et de la recherche dans la transformation de la société.**

Ecole des Métiers de l'Environnement – GroupeUNILASALLE

**The role and place of higher education and research in the transformation of society**

Ecole des Métiers de l'Environnement –UNILASALLE Group

**15:00-16:30 La sécurité de l'électricité pour soutenir les efforts d'atténuation et d'adaptation**

Agence internationale de l'énergie (AIE)

**Electricity security in support of mitigation and adaptation efforts**

International Energy Agency (IEA)



# PAVILLON FRANCE

FRENCH PAVILION

NEUTRE EN CARBONE  
CARBONE NEUTRAL

VENDREDI 13 DECEMBRE / FRIDAY, DECEMBER 13<sup>th</sup>

---

**10:30-11:30** **Louis Lliboutry : L'homme qui déchiffrera les glaciers. Table ronde et lancement du Prix Louis Lliboutry**

Institut des Géosciences de l'Environnement, Laboratoire EDYTEM de l'Université Savoie Mont-Blanc, Institut français de Santiago, Faculté des Sciences Physiques et Mathématiques de l'Université du Chili

**Louis Lliboutry: The man who deciphered the glaciers. Round table and launch of the Louis Lliboutry Prize**

Institute of Environmental Geosciences, EDYTEM Laboratories of the University of Savoie Mont-Blanc, French Institute of Santiago, Faculty of Physical and Mathematical Sciences of the University of Chile

**15:00-16:30** **L'Office for Climate Education: des ressources et des parcours de formation sur le changement climatique à destination des enseignants**

Office for Climate Education

**Office for Climate Education: resources and training courses on climate change for teachers**

Office for Climate Education